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ABSTRACT 

          In this study concrete mixes were investigated to study the effect of (Gum 

Arabic) on fresh and hardened concrete for trying to produce a self-compacting 

concrete (SCC).Results for trial concrete mixes were analyzed using the European 

guidelines for self-compacting concrete. The mixes were as follows: 
 Mix (M0) without additive as a reference mix.  

 Mix (M1) with 0.5% Super Plasticizer (SP901) as additive. 

 Mix (M2) with 0.2% gum Arabic liquid plus 0.5% Super plasticizer 

(SP901) as additive.  

 Mix (M3) with 0.6% Gum Arabic liquid plus 1.0 % Super plasticizer 

(SP901) as additive. 

 Mix (M4) with 1.2% gum Arabic liquid plus 1.5% super plasticizer as 

additive.  

    The study shows that the four mixes M0, M1, M2 and M3 do not fulfill the 

requirements of the SCC mixes. In addition, the values of slump flows increased 

with the increasing of the dosage of super plasticizer and gum Arabic liquid. Mix 

M4 satisfies the requirements of SCC mixes, the use of super plasticizer and gum 

Arabic liquid as additive to concrete mixes may result in SCC. The value of 

compressive strength decreased slightly, when the increasing the value of gum 

Arabic liquid and SP dosage for M3, M4. 

   Thus it is concluded from this study that there is possibility of the use of Gum 

Arabic in liquid state as local additive in the concrete mixes to produce self-

compacting concrete provided that another additive that increases or stops the 

decrease in strength. 
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 المستخلص

عاليته ف مغ العربي ومعرفةخرسانية لدراسة أثر الص هذه الدراسة تم فيها إجراء اختبارات لخلطات           

الدمك.ذاتية  خرسانهإنتاج  والمتصلدة لمحاولة الطازجة ةالخرسانعلى   

 ،سانة ذاتية الدمكلدراسة استيفائها لمطلوبات المواصفات الأوربية للخر خرسانيةالخلطات نتائج ال تم تحليل

يلي: وهي كما  

   .بدون إضافات لخلطة الخرسانة (M0)* الخلطة الأولى: 

   الخرسانة. الفائقة لخلطة الملدنات%0.5 ( بإضافةM1): الخلطة الثانية* 

 من الصمغ العربي السائل لخلطة الخرسانة  %0.0الفائقة و الملدنات%0.5بإضافة  (M2) الثالثة: * الخلطة

 .الخرسانة لخلطةالعربي السائل  من الصمغ%0.0الملدنات الفائقة و %1.0 إضافةب (M3)الرابعة:* الخلطة 

 .الخرسانة لخلطة السائلالصمغ العربي %1.0نات الفائقة ولدالم%1.5 إضافة( بM4) * الخلطة الخامسة:

لمواصفات الأوربية ( لا تتطابق مع اM3وM2، M1، M0)ئج الدراسة أن الخلطات أظهرت نتا        

كما  الفائقه.والملدنات  السائلةالصمغ العربي  جرعةان الهبوط يزيد بزيادة ذاتية الدمك، كما  للخرسانة

 غلك مؤشر الى ان استخدام الصمذو الدمك.ها خلطه خرسانه ذاتية ( انM4خلطه )أظهرت الدراسة بالنسبة لل

أظهرت الدراسة بالنسبة للخلطتين  اكم.العربي والملدنات الفائقة يمكن ان يعطي نتائج خرسانة ذاتية الدمك

(M4، M3ان مقاومة الضغط تقل ببطء بزيادة جرعة الصمغ العربي السائلة ) .والملدنات الفائقة 

 لإنتاج محلي يستخدم كمضافبي في حالته السائلة يمكن أن أسًتخلص من هذه الدراسة أن الصمغ العر      

.، مع توفير مضاف اخر للحد من النقصان في المقاومةالدمكذاتية  خرسانه  
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